

Menelusuri Sejarah Perkembangan Adat Perpatih di Rembau

Oleh: **Profesor Madya Dr. Abdul Halim Ramli**
Profesor Madya Akademi Pengajian Islam Kontemporari, UiTM Cawangan Negeri Sembilan

Fakta sejarah sama ada melalui catatan Sejarah Melayu 1612 M dan catatan d'Eredia 1613 M, sudah membuktikan kewujudan sebuah kerajaan atau pemerintahan yang tersendiri di Rembau yang mempunyai ciri sebuah pemerintahan yang teratur dan maju. Antaranya menjadi pusat perdagangan galian seperti bijih timah, emas dan tukaran barangan dagangan asing yang bukan saja melibatkan aktiviti perdagangan dalam kalangan negeri atau kerajaan Melayu yang berjiran seperti Melaka, Kelang dan Johor tetapi lebih dari itu menyangkut hubungan dagangan dan politik dengan kuasa Barat seperti Portugis (1511-1641 M), Belanda (1642 M) dan British (1832 M). Di samping itu, kedatangan raja Minangkabau dari Pagar Ruyung ke Negeri Sembilan melalui Rembau, iaitu Raja Malewar pada tahun 1772 M menjadi asas permulaan institusi beraja di Negeri Sembilan.

Tambahan pula, peranan penting yang dimainkan oleh Sungai Penanjis atau Sungai Linggi yang menjadi laluan pedagang yang utama ketika itu. Kespesatan dan laluan yang penting para pedagang melalui Sungai Penanjis menjadi medan persengketaan dan perebutan penguasaan laluan yang penting ini yang kadangkala menumpahkan darah. Misalnya pada tahun 1643 M, Belanda kerap kali telah menyerang Rembau bagi menghentikan isu sekatan Sungai Penanjis, gangguan orang tempatan terhadap perdagangan mereka. Serangan tersebut mendapat tentangan yang hebat dari tentera Rembau sehingga terbunuhnya Kapten Forsenburgh dan Temenggung Menie serta enam askar Belanda

Dalam satu serangan yang lain, tentera Belanda turut gagal dengan jumlah 30 orang tentera Belanda yang terkorban bahkan telah meninggalkan satu peti berisi wang sebanyak 14 ribu riyal. Begitu juga pada tahun 1645 M, satu lagi serangan Belanda terhadap Rembau dan Nanning telah dilancarkan tetapi ditentang oleh kira-kira 2000 orang tentera Rembau yang menyebabkan tentera Belanda terpaksa berundur. Sehingga akhirnya, Belanda memeterai perjanjian damai dengan Rembau pada tahun 1646 M untuk membuka semula Sungai Penanjis kepada laluan pedagang untuk keluar masuk dengan bebas.

Kedatangan orang luar dan kuasa asing ke Rembau pada dekad tersebut menunjukkan Rembau menjadi sebuah negeri yang penting dari segi perkembangan ekonomi. Sebelum abad ke 16 M, catatan Newbold menunjukkan bahawa orang Minangkabau telahpun datang berhijrah ke Rembau pada tahun 1338M/773H. Kaum lelaki yang datang pada mula-mula tersebut kemudiannya berkahwin dengan penduduk tempatan yang membawa kepada kewujudan suku Biduanda. Jalur daripada suku Biduanda ini kemudiannya menjadi para pembesar dan Undang Luak Rembau. Satu fakta yang perlu diingat bahawa orang Minangkabau yang datang ke Rembau adalah beragama Islam dan kedatangan mereka secara aman tidak melalui peperangan.

Kajian tentang sejarah perlembagaan dan adat istiadat Rembau telah dibuat oleh C.W.C Parr dan W.H. Mackerry (kedua-duanya merupakan pegawai Inggeris yang pernah berkhidmat di Tanah Melayu) melalui artikelnya yang tersiar dalam jurnal *Straits Branch Royal Asiatic Society*, bil.56, Disember 1910. Tajuk asal artikel tersebut ialah "*Rembau, One of the Nine States: Its History, Constitution and Customs*, JSBRAS 56, 1910: 1-57).

Jurnal ini kemudiannya telah dialih bahasa ke dalam bahasa Melayu oleh Abbas bin Hj. Ali dengan menerbitkan sebuah buku dalam tulisan jawi bertajuk "Rembau Sejarah Perlembagaan, Adat dan Istiadatnya" pada tahun 1953 yang telah dikeluarkan oleh Jabatan Undang dan Perlembagaan Adat dan Istiadat Melayu Rembau.



Penterjemahan artikel ini ke dalam Bahasa Melayu yang dilakukan oleh Abbas bin Hj. Ali pada tahun 1953 adalah sumbangan yang amat penting bagi menjaga rekod dan dokumen bertulis mengenai sejarah Rembau dan perkembangan adat Perpatih di Rembau khususnya dan di Negeri Sembilan pada umumnya, terutama untuk tatapan generasi hari ini dan masa hadapan.

Buku ini sangat signifikan kepada para penyelidik sejarah dan pengkaji adat Perpatih kerana ia dapat memberi maklumat yang menyeluruh mengenai sistem pentadbiran, sejarah, peraturan dan alam pemikiran orang Melayu pada masa lalu terutama dalam pelaksanaan adat istiadat yang menjadi norma dan peraturan masyarakat Melayu. Lebih-lebih lagi, adat Perpatih bukan hanya sebagai satu budaya tetapi adalah norma dan peraturan yang signifikan dalam kehidupan orang Melayu Negeri Sembilan pada zaman silam. Oleh itu, jika seseorang itu melakukan perbuatan yang tidak bermoral maka dikatakan "tidak tahu adat". Begitu juga jika melanggar hukum agama dikatakan melanggar hukum adat. Pegangan yang kuat masyarakat Melayu silam terhadap hukum

adat berkait rapat dengan asas adat itu yang diasaskan kepada enam punca kata iaitu, "pertama, kata Allah, kedua, kata Rasul, ketiga, kata pusaka, keempat, kata muafakat, kelima, berteromba dan keenam, bersalsilah" (Abbas Hj.Ali, 1953).

Perkaitan yang rapat antara adat dengan hukum syarak digambarkan dengan ungkapan yang berbunyi "pada adat, menghilangkan yang buruk, menimbulkan yang baik" manakala pada syarak "menyuruhkan berbuat baik, menegahkan berbuat jahat". Kedua-dua ungkapan ini mempunyai maksud dan tujuan yang sama (Abbas Hj.Ali, 1952).

C.W.C Parr dan W.H. Mackerry (1910) dalam artikelnya itu telah menelusuri sejarah Rembau melalui kata ibarat yang diungkapkan oleh orang Rembau yang berbunyi "Gagak hitam, gagak senawi, turun dari bukit, berkaki empat", "bangau putih, datang dari laut berkepak sayap". Kata ibarat ini secara simbolik menunjukkan asal usul masyarakat Rembau di mana gagak hitam adalah ibarat penduduk Rembau yang asal, manakala "Bangau putih, datang dari laut berkepak sayap" adalah simbolik kepada kedatangan orang Minangkabau yang mula-mula ke Rembau yang dinyatakan oleh Newbold pada 1338 M. Tulisan Parr dan Mackerry (1910) berasaskan cerita lisan daripada berbagai sumber yang berbeza memperihalkan evolusi pembentukan penduduk asal Rembau yang diibaratkan sebagai kedatangan "Gagak" dan "Bangau putih" ke Rembau.

Sebahagian cerita lisan tersebut mengikut Parr dan Mackerry tidak dapat dipertahankan dari segi catatan sejarah. Walau bagaimanapun, riwayat yang terkenal ialah pada Teromba berkaitan Bendahara Sekudai yang datang menduduki Rembau mempunyai tiga orang anak perempuan bernama Dato' Mudik, Dato' Mengkudu dan Dato' Bungkal. Generasi dari keturunan ketiga-tiga anak Bendahara Sekudai ini telah mengasaskan jalur keturunan pembesar atau pemimpin seperti Dato' Kelana Petra yang menjadi ketua waris Sungei Ujong (dari keturunan Dato' Mudik), Bendahara di Pahang (keturunan Dato' Mengkudu) dan Dato' Lela Maharaja Rembau (keturunan Dato' Bungkal). Ringkasnya, tulisan Parr dan Mackerry (1910) telah menelusuri evolusi sejarah para leluhur masyarakat Melayu Rembau yang membentuk struktur masyarakat, adat, undang-undang dan peraturan masa lalu dan kesinambungannya pada masa kini dari sudut pengekal institusi adat Perpatih, Dato' lembaga adat dan Undang Luak Rembau.



Tulis Parr dan Mackerry telah memberikan satu gambaran umum tentang institusi perlembagaan Rembau. Penjelasan mendalam tentang institusi perlembagaan Rembau ini sama seperti konsep sebuah perlembagaan moden yang memberi panduan, rujukan, peraturan yang mengikat semua warga yang berlandung di bawah perlembagaan tersebut. Perannya adalah untuk memastikan segala sistem dan norma hidup masyarakat berjalan dengan baik, bersatu padu dan menyelesaikan segala permasalahan yang berbangkit. Justeru itu, institusi perlembagaan Rembau ialah satu bentuk pentadbiran yang terjadi dari persatuan suku-suku adat Perpatih. Tiap-tiap suku lazimnya diperintah oleh seorang atau lebih lembaga yang tertakluk kepada kekuasaan Undang.

Namun kuasa memerintah suku-suku adalah sebenarnya di tangan Lembaga. Tiada siapa yang boleh mencampuri urusan adat di Rembau melainkan yang ada hubungan lingkungan dengan salah satu suku atau atas sebab kemasukannya tidak boleh menambah kelebihan dan kepentingan seseorang Dato' Lembaga dalam sesuatu suku. Orang yang kemudian tidak ada kuasa memilih mana-mana suku yang ingin dimasukinya kerana adat meletakkan peraturan yang ketat bagi menerima mereka menjadi ahli suku seperti perbilangan adat yang berbunyi "dagang bertempatan, perahu bertambatan".



Kajian perlembagaan Rembau yang dibuat Parr dan Mackerry (1910) mempunyai sumbangannya dalam memberikan kepada generasi hari ini maklumat yang jelas dan bertulis mengenai pentadbiran suku-suku di Rembau yang terdiri daripada 12 suku iaitu Suku Biduanda, Suku Batu Hampar, Suku Paya Kumboh, Suku Mungkar, Suku Tiga Nanek, Suku Sri Melenggang, Suku Selomak, Suku Batu Balang, Suku Tanah Datar, Suku Anak Acheh, Suku Anak Melaka dan Suku Tiga Batu. Pentadbirannya tersusun mengikut aturan iaitu Orang Besar, Buapak dan Lembaga.

Buapak adalah orang yang berkuasa dalam lingkungan keluarga atau perut sesuatu suku, manakala Lembaga adalah tempat kuasa Buapak itu terikat. Perlembagaan Rembau telah memberikan penjelasan mengenai hak pusaka, tatacara kemasukan orang luar yang baru duduk di Rembau ke dalam suku yang ada, pengkodiman, persemendaan, perkahwinan di luar suku, penyimpanan harta benda, pemilikan tanah, penggiliran jawatan Orang Besar Berempat iaitu Dato' Shah Bandar, Dato' Mangkubumi, Dato' Menteri Lela dan Dato' Raja Diraja. Peranan dan fungsi Orang Besar Empat tersebut dihuraikan melalui perbilangan adat "ke bukit menjadi tongkat, ke laut menjadi apung, ke darat menjadi suloh".

Tulisan Parr dan Mackerry (1910) juga memperincikan perlembagaan Rembau mengenai panduan dan peranan yang dimainkan oleh institusi Buapak, Lembaga dan Pembesar yang ada

di Rembau. Panduan tersebut adalah untuk mewujudkan keharmonian hidup bermasyarakat seperti yang menjadi falsafah atau asas utama adat Perpatih. Bertunjangkan kepada falsafah ini, perlantikan seseorang dalam lingkungan suku ke jawatan Buapak adalah hasil pilihan dan kebulatan anak buah dalam “perut” suku tersebut dengan mendapat persetujuan Dato’ Lembaga. Batasan sempadan kuasa mereka adalah dalam lingkungan “perut” mereka sahaja. Mereka dihormati oleh anak buah melalui beberapa etiket atau adat yang perlu diikuti ketika Buapak menghadiri majlis perkahwinan, bersunat, memangkak jambul dan lain-lain.

Peranan Buapak adalah perlu mengetahui segala hal dan perbuatan yang dilakukan oleh anak buahnya, menyelesaikan segala pertelingkahan yang berlaku dalam kalangan mereka dan memahami sejarah pertelingkahan tersebut sebaiknya. Buapak akan dipecat jika menyelesaikan atau membuat keputusan melangkaui bidang kuasanya. Dengan adanya sistem perlantikan yang teratur dan jelas, terdapat batasan kuasa dan peranan Buapak. Hal ini menunjukkan institusi adat di Negeri Sembilan telah menjadikan muafakat sebagai asas utama sistem sosial mereka seperti perbilangan adat “baik diterima dek muafakat, buruk ditolak dek rundingan, tak ada yang keruh yang tak jernih, tak ada yang kusut yang tak selesai”.

Perlembagaan Rembau telah memperincikan tentang adat dan peraturan berkaitan dengan perkahwinan. Peraturan mengenai perkahwinan ini memberi garis panduan untuk ahli suku melangsungkan perkahwinan supaya tidak melakukan apa yang dilarang dalam adat. Perkahwinan yang tidak menepati kehendak adat dinamakan sebagai “sumbang”. Terdapat dua jenis “sumbang”, iaitu “sumbang sewaris” dan “sumbang sekodim”. “Sumbang sewaris” adalah berkahwin dalam lingkungan sesuku tetapi berbeza “perut”. Perkahwinan sewaris dilarang dan kesalahan yang dikategorikan sebagai “sumbang sewaris” adalah kesalahan yang dianggap agak ringan dihukum melalui dendaan tertentu. Perkahwinan sewaris dilarang seperti disebutkan oleh Perbilangan adat;

***Kok ke darat sial belui,
Kok laut tumpah karam,
Kok beranak tak cukup sifatnya,
Ditimpa dek bias batu kawi.***

Manakala “sumbang sekodim” adalah berkahwin dalam “perut” sendiri. Perkahwinan sekodim dianggap melakukan kesalahan besar yang dianggap sebagai derhaka yang dihukum dengan dirampas harta benda mereka. Perbilangan adat berikut menggambarkan keadaan mereka yang melakukan sumbang sekodim tersebut;

***Hidup tak terpelihara,
Mati tak ditanam,
Harta diambil,
Tuan dibunuh.***

Larangan perkahwinan sewaris dan sekodim dalam amalan adat Perpatih di Rembau seperti yang disebutkan oleh Parr dan Mackerry bukanlah secara tuntas dilakukan di Rembau kerana ada pengecualian dan justifikasi tertentu kepada Suku tertentu di Rembau. Larangan tersebut adalah lebih bersifat adat. Walaupun dari segi hukum syarak tidaklah mengharamkan perkahwinan jenis tersebut dilakukan seperti yang diterangkan dalam kitab fekah bab perkahwinan. Hal ini dapat diselami bahawa falsafah adat yang tersirat dari larangan tersebut adalah untuk menggalakkan perkahwinan di luar suku dilakukan. Justifikasinya disebabkan hubungan sesuku dianggap begitu erat sehingga seseorang lelaki menganggap perempuan dari suku yang sama dengannya sebagai ibu, mak cik, kakak, adik atau anak perempuannya sendiri (Mat Noor Mat Zin et, al., 2012).

Kesimpulannya, tulisan Parr dan Mackerry memberikan kita fakta bertulis untuk memahami sejarah Rembau dan perlembagaannya yang berasaskan adat Perpatih. Tulisan ini membolehkan para penyelidik mengkaji perkembangan adat Perpatih di Negeri Sembilan dari pelbagai perspektif.